
گروه سیاسی| سردار حســین همدانی فرمانده 
سابق سپاه محمد رسول الله تهران بزرگ و از مستشاران 
نظامی جمهوری اسلامی ایران در سوریه روز پنجشنبه 
در حومه حلب به دســت گروه تروریستی داعش به 
شهادت رســید. ســردار همدانی از نظامیانی بود که 
پس از سردار قاسم ســلیمانی بیشترین شهرت را در 
میان رسانه هایی داشت که اخبار مربوط به تحرکات 
برون مرزی نیروهای سپاه پاسداران را دنبال می کنند. 
روزنامه Wall Street Journal نیز درباره ســردار 
همدانی نوشت: ژنرال همدانی یکی از فرماندهان نخبه 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بوده و یک متخصص 
در نحوه رزم عملیات نیروهای منظم با شبه نظامیان 
است. وال استریت ژورنال احتمالا به دلیل تفوق سردار 
همدانی در سامان دادن به جبهه نیروهای ارتش سوریه 
در نبرد با تروریست ها به چنان نتیجه ای رسیده است 
اما سابقه فعالیت های پیروزمندانه سردار همدانی تنها 
به جبهه های سوریه محدود نمی شود. سردار همدانی 
ازجمله ســپاهیانی اســت که به دلیل پیروزی هایی 
که لشــکرهای تحت فرمانش در دوران دفاع مقدس 
داشته اند از رهبر معظم انقلاب اسلامی دوبار نشان فتح 
دریافت کرده است.  رئیس جمهوری در پیامی شهادت 
سردار سرتیپ پاسدار حســین همدانی را به محضر 
حضرت ولی عصر)عج(، فرمانده معظم کل قوا، نیروهای 
سلحشور نظامی و انتظامی به ویژه ســپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی و عموم ملت ایران تبریک و تسلیت 
گفت و برای آن مجاهد خستگی ناپذیر جبهه های حق 
علیه باطل علو درجات، برای همرزمان غیورش صبر 
و ســرافرازی و برای بازماندگان شکیبایی و اجر الهی 

مسألت کرد.
حسن روحانی در پیام خود همچنین خاطرنشان 
کرده: کارنامه خدمات و مجاهدت های آن شهید عزیز 
از مبارزات نهضت اسلامی و مقابله با جریان طاغوت و 
نفاق در مناطق غربی کشــور، تا ایفای نقش برجسته 
در تشــکیل شجره طیبه ســپاه پاســداران انقلاب 
اســلامی و فرماندهی موفــق عملیات های مختلف 
دفاع مقدس و رده های مختلف ســپاه، و ســرانجام 
شهادت در راه خدا، مصداق تحقق آیه شریفه »والذین 
قتلوا فی ســبیل الله فلن یضلَّ اعمالهم ســیهدیهم 
 و یصلح بالهــم و یدخلهم الجنة عرفها لهم« اســت.

تجربه فرماندهی و ســامان دادن به نیروهای نظامی 
درحال مبارزه با گروه های شبهه نظامی از زمان حضور 
این سردار در کردستان و در اوایل  سال 60 به دست آمد. 
هنگامی که با شــروع جنگ تحمیلی در  سال 1359 

اوضاع آن سامان آشفته گشت و حسین همدانی پس 
از پایه گذاری ســپاه همدان راه کردستان را در پیش 
گرفت. سردار همدانی به همراه حاج احمد متوسلیان و 
شهید همت و شهید شهبازی در تشکیل و سازماندهی 
لشــکر 27 محمد رســول الله)ص( نقش بســزایی 
داشت. عملیات فتح المبین و بیت المقدس آن هم با 
مسئولیت فرماندهی محورهای عملیاتی، تجربه ای 
نو در قالب هدایت تیپ و لشــکر بوده کــه از فاتحان 
خرمشهر، سهمی را از آن خود کرد و سپس از تشکیل 
یگان های رزم سپاه به عنوان بانی و نخستین فرمانده 
لشکر 32 انصارالحسین)ع( استان همدان، وارد میدان 
نبرد علیه دشمن بعثی شــد.  پس از مدتی هدایت و 
فرماندهی لشکر 16 قدس گیلان را به او واگذار کردند 
و عملیات  هــای مهم و حیاتی همچــون کربلای4 و 
کربلای 5 را با شــیرمردان گیلکی به سرانجام رساند. 
معاونت اطلاعات و عملیات قــرارگاه عملیاتی قدس 
که چندین لشکر و تیپ مستقل را تحت امر داشت، از 
فرمانده های زبده همچون دیگر فرماندهان سپاه اسلام 
آماده ساخت و در شکست منافقین در عملیات مرصاد 

نقشی کلیدی ایفا کرد.
ســردار همدانی پیــش از این فرماندهی ســپاه 
محمدرسول الله تهران بزرگ را برعهده داشت. یعنی 
کلیدی ترین و استراتژیک ترین نیروی نظامی که در 
پایتخت حضور دارد. چنین نقشی جز به فرماندهان در 
بالاترین رده های سپاه واگذار نمی شود. علی شمخانی 
دبیر شورایعالی امنیت ملی و از فرماندهان دفاع مقدس 
در پیامی درباره شهادت این سردار رشید اسلام گفته 
است: همدانی سرداری عالیقدر، استراتژیستی توانا و 
خار چشم دشمنان و تکفیری های تروریست و حامیان 

آنان بود. 
همچنین در نخستین ساعات اعلام خبر شهادت 
ســردار همدانی مقامات بلند پایه سپاه در منزل این 
سردار رشــید اســلامی حضور پیدا کردند. محسن 
رضایی فرمانده کل ســپاه در دوران دفاع مقدس در 
نخستین اظهارنظر درباره شهادت سردار همدانی در 
منزل ایشان گفت: من سردار همدانی را مهدی باکری 
دوم می دانستم، ایشــان در تمام عملیات های دفاع 
مقدس حضور داشت و هیچ عملیاتی نبود که ایشان 
غایب باشــد. او همچنین تأکید کرد: جبهه مقاومت 
ایشان در سوریه ســازماندهی کردند به گونه ای که 
دشمنان تا نزدیک حرم حضرت زینب)س( رسیدند 
اما ســردار همدانی حرم حضرت زینب)س( را حفظ 
کرد و دشــمن را ده ها کیلومتر از حــرم دور کرد و در 

حقیقت مثل حضرت ابوالفضل پاســدار حرم زینب 
کبری)س( شــدند و توانســتند این افتخار را برای 
جمهوری اسلامی ثبت کنند. حســین دهقان وزیر 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح نیز در پیامی درباره 
شهادت سردار حسین همدانی با تجلیل از نقش ارزنده 
شهید همدانی در دوران مبارزه علیه رژیم ستم شاهی، 
حماســه دفاع مقدس، در جریان مبارزه با تروریسم 
تکفیری -صهیونیستی و دفاع از حرم مطهر حضرت 
زینب)س( از وی به عنوان مجاهدی راستین که همواره 
در خط امام )ره( و رهبری)مدظله العالی( بوده و یکی از 
سرداران سرافراز جبهه جهاد و مقاومت یاد کرد که با 
نثار خون پاکش اعلام کرد که جهاد، مقاومت و شهادت 
در راه خدا تا نابودی تروریسم تکفیری - صهیونیستی 
و صهیونیسم اشغالگر، متجاوز و جنایتکار ادامه دارد. 
وزیر دفاع در این پیام با هشدار به حامیان تروریسم های 
تکفیری -داعشی صهیونیســتی تأکید کرده است 
آنان را در جنایات وحشیانه تروریست ها شریک جرم 
می دانیم و یکبار دیگر به آنان گوشــزد می کنیم که 
عواقب هولناک جنایات تروریســت های تکفیری-

صهیونیســتی دیر یا زود دامان آنان را نیز دربرخواهد 
گرفت و آن گاه دیگر پشیمانی سودی نخواهد داشت.

سرلشــکر حســن فیروزآبادی رئیس ســتاد کل 
نیروهای مســلح نیز در پیامی به همین مناســبت 
تصریح کرده اســت: او که از مبــارزان دوران پیروزی 
انقلاب اســلامی بود از پایه گذاران ســپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی و فرماندهان شجاع دوران پرشکوه دفاع 

مقدس به شمار می رود و بعد از دوره جنگ تحمیلی در 
سنگرهای مختلف دفاع و حراست از انقلاب اسلامی و 
دستاوردهای آن از هیچ تلاش و کوششی دریغ نکرد 
که نمونه آن را در مقابله با کودتای آمریکایی فتنه 88 
می توان یادآوری نمود.  محمدجواد ظریف وزیر امور 
خارجه نیز شهادت سردار حسین همدانی را ضایعه ای 
بزرگ توصیف و در پیامی تأکید کرده اســت: سردار 
شهید حسین همدانی که هوشمندانه و خستگی ناپذیر 
در ماموریت مستشاری در جبهه مبارزه علیه تروریسم 
و افراط و اشغالگری حضور داشــت؛ بی تردید تلاش 
خالصانه علیه ترور و افراط و نیل به آرزوی دیرینه اش 
پشتوانه ای ارزشمند برای اســتمرار مسیر مقاومت؛ 
مبارزه و شهادت است. علی لاریجانی رئیس مجلس 
شورای اسلامی نیز در پیامی به همین مناسبت تأکید 
کرده است: سردار رشید ســپاه و فرمانده ارشد دفاع 
مقدس شهید حسین همدانی طی سال های متمادی 
و در عرصه های دشوار و حساس و سنگرهای نبرد به 
دفاع از آرمان های اســلام، انقــلاب و رهبری اهتمام 
فراوان داشتند که فرماندهی رده های مختلف در سپاه 
ازجمله سپاه حضرت رسول)ص( تهران بخشی از این 

تلاش ها بود. 
به گزارش فارس، پیکر سردار شهید حسین همدانی 
یکشنبه ساعت 9 صبح از حسینیه حضرت زهرا)س( 
در پادگان ولیعصر در میدان ســپاه تهران و دوشنبه 
9 صبح در میدان امام خمینی)ره( همدان تشــییع و 

سپس در زادگاهش همدان دفن خواهد شد.

گپروی خط خبر شهادت سردار سپاه 
حسین همدانی در سوریه

   سپاه پاسداران از شهادت سردار همدانی در حومه حلب
و به دست داعش خبر داد

یادگار امام خمینی)ره( گفــت: امنیت و آرامش 
روانی دو لبه مهم برای زندگی انسان در جامعه است و 

باید از هر دو آنها در جامعه پاسداری کرد.
جمــاران،  خبــری  پایــگاه  گــزارش  بــه 
حجت الاسلام والمســلمین سیدحسن خمینی در 
مراسم تجدید میثاق فرماندهان نیروی انتظامی با 
آرمان های امام راحل)ره( اظهار داشت: هفته نیروی 
انتظامی بهانه ای است تا ازحمات یک ساله ناجا برای 
مردم گفته شود؛ همان گونه که امام بزرگوار ما به بیان 

خدمات برای مردم توصیه کردند.
وی با اشاره به مشکل ذاتی نیروی پلیس در سراسر 
جهان گفت: پلیس از یک ســو بــرای ایجاد امنیت 
احتیاج به اقتدار دارد و از طرف دیگر باید بیش از هر 
چیز آرامش روانی جامعه را پاسداری کند، زیرا نباید 

فضای جامعه امنیتی باشد که مردم احساس ناآرامی و 
کنترل غیرضروری داشته باشند؛ در عین حال کسی 
که بنای تخلف دارد نباید فکر کند از نگاه نهادهای 
امنیتی خارج است. سیدحسن خمینی با اشاره به 
اهمیت امنیت به عنوان مهم ترین وظیفه حکومت ها 
یادآور شد: در توصیف وضع امنیت ایران در یک دوره 
تاریخی، نقل شده است که اگر یک زن جوان با یک 
طبق طلا روی سر، هنگام شــب از مرو تا ری برود، 
کسی متعرض او نمی شد، اما در برخی دوره های دیگر 
حوزه توانایی هر فرد به اندازه قدرت قبضه شمشیر او 
بوده و همه افراد در بر هم زدن نظم و امنیت کشــور 
نقش داشته اند؛ بدین معنا که هنگام تضعیف قدرت 
مرکز صدها مشکل از سوی گروه های مختلف جامعه 
ایجاد می شد. وی با اشاره به این که بسیاری از کسانی 

که در طول تاریخ توانســته اند حکومت را به دست 
گیرند به خاطر ایجاد امنیت در دوره هرج و مرج مورد 
اعتماد جامعه قرار گرفتند، گفت: تأمین امنیت شرط 
اساسی حیات جامعه است و سرمایه گذاری، اشتغال، 
فعالیت علمی و هر فعالیت مثبت دیگر، تا زمانی که 

بستر امنیت وجود نداشته باشد به نتیجه نمی رسد.
یادگار امام با دو لبــه خواندن مقوله امنیت افزود: 
احساس امنیت از امنیت مهم تر است، زیرا کار همه 
دستگاه های تأمین امنیت این است که هم اقتدار و 
برقراری امنیت را باید در اوج داشته باشند و هم کار 
آنها مخل آرامش جامعه نباشــد، در اینجاست که 
کار پلیس ظرافت یافتــه و از کار صرفا نظامی خارج 
می شود. وی تصریح کرد: وظیفه نیروی انتظامی هم 
تأمین امنیت و هم تأمین احساس امنیت و آرامش 

عمومی در جامعه است.
سیدحسن خمینی با اشــاره به آشوب در منطقه 
و برخورداری ایران از سقف امنیتی بسیار مطلوب، 
یادآور شــد: اگر امنیت در کشــور ما نبود متوجه 
می شدیم که چه مقدار دارای ضعف هستیم؛ اما امروز 
عمده شهرها و جاده های ما دارای فضای امنی بوده 
و به همت نیروی انتظامی و سایر دستگاه ها در تمام 
منطقه ما، هیچ کانونی به آرامش و امنیت کشور ما 

نیست.
وی گفت: متاسفانه امروز در جزیره بی ثباتی منطقه 
هستیم اما در کشــور ما امنیت برقرار است؛ گرچه 
مانند ماهی در آب که متوجه وجود نعمت آب نیست، 
کسانی که در امنیت زندگی می کنند ممکن است 

وجود آن را درک نکنند.

سیدحسن خمینی در دیدار با فرماندهان ناجا: 

نباید فضای جامعه طوری امنیتی باشد که مردم احساس ناآرامی کنند
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قوامی: 

 تندروها در صورت حضور
اکثریت مجلس، توان انجام 

آبستراکسیون را ندارند
مجلــس  فــردا 
شورای اســلامی روز 
مهمــی را در پیــش 
خواهد داشت و برای 
تصویب طــرح برجام 
خواهد  تصمیم گیری 
کرد که یک فوریت آن 

در کمیسیون امنیت ملی تصویب شده است و 
منتظر رأی نهایی نمایندگان است اما نخستین 
بار نماینده مردم اردبیل بود که از تصمیم جدید 
نمایندگان طیف منتســب به جبهــه پایداری 
خبــر داد و گفت مخالفان برجــام می خواهند 
»آبستراکســیون« کنند. کمال الدین پیرموذن 
گفت: برخی اخبار منابع موثــق از این حکایت 
دارد که نمایندگان دلواپس، قصد نصاب شکنی 
مجلس را در جریان بررسی طرح اجرای برجام 
در روز یکشــنبه دارند که این اقدام در شــأن 
مجلس و مردم نیســت و ممکن است این کار 
تبعات زیادی را به جا بگــذارد، ولی ما این طرح 

را به سرانجام می رسانیم.
آبستراکســیون یا )نصاب شــکنی( ترفندی 
پارلمانی است که نمایندگان یک طیف یا گروه 
به صــورت هماهنگ با خارج شــدن از مجلس 
ســعی دارند که مجلس را از اکثریت بیندازند تا 
پارلمان نتواند با حد نصــاب لازم از نمایندگان، 
تشکیل جلســه دهد. طبق ماده 98 آیین نامه 
داخلی مجلس، انعقاد رســمی جلسات و اعتبار 
أخذ رأی، منوط به حضور حداقل دوسوم مجموع 
نمایندگان است. در همین رابطه، حجت الاسلام 
ناصر قوامی، رئیس کمیسیون حقوقی و قضائی 
مجلس ششــم می گوید: عده ای از نمایندگان 
تحریک می شوند که دســت به اقداماتی نظیر 
آبستراکســیون بزننــد ولی مــن معتقدم که 
سرانجام چه این نمایندگان آبستراکسیون کنند 
و چه آبستراکسیون نکنند، برجام در مجلس به 

تصویب می رسد.
 فکر می کنید که نمایندگان جبهه پایداری 
توان آبستراکســیون کردن علیه تصویب 
برجام را داشته باشند، چون این افراد برای 
این کار نیاز به بیش از 97 نماینده دارند که 
بتوانند صحن علنی را ترک کرده و مجلس را 

از اکثریت بیندازند؟
اگــر در آن روز همه نماینــدگان یعنی همه 
290 نفر در مجلس حضور داشــته باشند، اینها 
نمی توانند آبستراکسیون کنند و توان انجام این 
کار را ندارند اما چنانچه 60 نفر از نمایندگانی که 
با طرح موافق هســتند، به هر علتی در مجلس 
حضور نداشــته باشــند و مجلس نیز با 220 یا 
190 نماینده تشکیل شود و تمام مخالفان هم 
حضور داشته باشند، ممکن است بتوانند این کار 

را انجام دهند.
به نظر شما با توجه به حواشی به وجود آمده 
در کمیســیون برجام و انتقادهایی که به 
گزارش این کمیسیون می شود، آیا تشکیل 
کمیسیون برجام با وجود کمیسیون امنیت 

ملی ضروری بود؟
به نظر من اصلا معنا نداشت کمیسیونی به نام 
کمیسیون برجام تشکیل شود، چون در مجلس 
کمیسیون های تخصصی فراوانی وجود دارد اما 
اگر موضوعی باشــد که از دو جهت مربوط به دو 
کمیسیون باشد، یک کمیسیون مشترک تشکیل 
می شود. به عنوان مثال موضوعی که جنبه حقوقی 
دارد و جنبه امنیت ملی، طبعا از کمیسیون حقوقی 
و امور قضائی و کمیســیون امنیت ملی تشکیل 
می شود به طوری که تعدادی از این کمیسیون و 
تعدادی از کمیسیون دیگر انتخاب می شوند و یک 
کمیسیون مشترک را شکل می دهند. حال این که 
کمیسیون برجام تشکیل شــد، این کمیسیون 
جایگاه قانونی هم نداشت و شکل گرفتن آن از ابتدا 
نیز صحیح نبود، بنابراین اگر این مطلب مربوط به 
یک کمیسیون باشد در همان کمیسیون بررسی 
می شــود اما اگر مربوط به کمیسیون ها مختلف 
باشد، کمیسیون مشترک تشکیل می شود؛ در این 
مورد نیز جایگاه رسیدگی به برجام در کمیسیون 

تخصصی امنیت ملی است.
با توجه به مخالفت هایی که از ســوی یک 
طیف با برجام می شود، اجرای برجام را دارای 

چه آثاری برای کشور می دانید؟
البته همان طور کــه گفتید یک طیف خاص 
با اغراض سیاســی با برجام و توافق هســته ای 
مخالفت می کنند اما این توافق حتی مورد نیاز 
اروپا و آمریکایی ها بوده اســت، به طوری که در 
کنگره آمریکا نیز شــاهد تصویب آن بودیم؛ در 
ایران هم این توافق نیاز بود اما آیا این که بگوییم 
به ضرر کشور است یا نیســت در اجرای برجام 
مشــخص خواهد شــد. البته می توانستند در 
شرایط بهتری تعهداتی را که الان در این برجام 
ما داده ایم، این تعهدات را نداشته باشیم و توافق 
انجام هم بشود اما متاسفانه با ضعف دیپلماسی 
دولت احمدی نژاد کار به جایی رسید که ما ناچار 
شدیم در دولت یازدهم این توافق را بپذیریم. من 
البته احتمال می دهم که در اجرای آن مشکلاتی 
ایجاد شود، مخصوصا طی یک سال آینده که در 
آمریکا انتخابات ریاست جمهوری برگزار می شود 
اگر تندروهای جمهوری خواه به قدرت برســند 
ممکن اســت که مشــکلاتی ایجاد شود گرچه 
آنها سیاســت خارجی ثابتی دارنــد و تعهدات 
بین المللی خود را نقــض نمی کنند اما احتمال 

این که مشکلاتی پیش بیاید، وجود دارد.

رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس بر این نکته کــه گزارش برجام 
خارج از کمیسیون ویژه مجلس نوشته شده است، 

تأکید کرد.
درحالی که قرار اســت یک فوریت طرح »اقدام 
متناسب و متقابل دولت جمهوری اسلامی ایران 
در اجرای برجام« فــردا در صحن علنی مجلس 
بررسی شود اما واکنش ها به گزارش کمیسیون 
برجام که به گفته ســخنگوی آن، برای ثبت در 
تاریخ در مجلس قرائت شده، ادامه دارد و رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 

را نیز به واکنش واداشته است.
علاءالدین بروجــردی، در واکنش به گزارش 
کمیسیون برجام گفته است: دوستان با گزارش 

بدی که تهیه کردند، ضربه بدی به کشور زدند.
وی در واکنش به ســخنان علیرضا زاکانی که 
گفته بود: »گــزارش کمیته های کمیســیون، 
خنده دار بود«، تأکید کرد: کمیته ها در چارچوب 
تدابیر و نظرات و منطق رهبــری اقدام کردند و 
تلاش شد در راســتای منافع ملی، جلوی ورود و 
نفوذ آمریکا را در داخل بگیرند و از جانب دیگر با 

نفوذ آمریکا در منطقه مقابله شود.
بروجردی افزود: برخی از این دوســتان مقصر 
نیستند، کمتر با مسائل بین المللی در این سطح 
آشنایی دارند. با همه صداقتی که دارند، نوع مصاف 
با قدرت های جهانی متفاوت است، با گزارش بدی 

که تهیه کردند، ضربه بدی به کشــور زدند. آقای 
لاریجانی چندین بار به کمیسیون تذکر دادند که 
متوجه باشید سند به دست دشمن ندهید، آقایان 

توجه نکردند و این اشتباه پیش آمد.
بروجردي در واکنش به اینکه نقوی حسینی، 
سخنگوی کمیسیون برجام گفته بود اصل گزارش 
یک هزار صفحه است، نیز افزود: نمی دانم منظور 
ایشان چیست. آیا منظور تمام حرف هایی است 
که در کمیســیون زده اند که این اسمش صورت 
مذاکرات اســت، نه گزارش؛ ثانیا این عدد  هزار از 
کجا پیدا شــده، معلوم نیست. مشخص نیست 
کی نوشــته اند؟ کجا نوشــته اند؟ چطور به عدد 
 هزار رسیده اند؟ به هرحال اکثر سیاسیون کشور 
رفتار برخی را در کمیسیون از ابتدا رصد کردند و 

می دانند اینها دنبال چه هستند.
رئیس کمیســیون امنیت ملي همچنین در 
پاسخ به آنها که گفته اند اطلاعیه 5 نفر از اعضای 
کمیسیون کار ناصوابی در مقابل مصوبه کمیسیون 
بود؛ اظهار داشت: مصوبه کمیسیون مورد تأیید 
6 نفر بود و 5 نفر مخالفت کرده اند. ســوال از این 
افراد این است که آیا مصوبه مجلس مهم تر است 
یا مصوبه کمیسیون؟ وقتی علیه مصوبه مجلس، 
مقابل مجلس میتینگ غیرقانونی راه انداختند، 
نه تنها ایــن آقایان آن کار ناشایســت را محکوم 
نکردند، بلکه رفتند و در جمع آنها سخنرانی هم 

کردند، یک بام و دو هوا نمی شود.

آیت الله عبــدالله جوادی آملــی از مراجع 
تقلید به موضوع اختلاس ها در کشــور اشاره 
کرد و گفت: مشــکلاتی به مملکت ما ضربه 
وارد کــرده که نخســت اختلاس اســت و 
دیگری ســوءمدیریت که اینها کمر نظام را 

شکسته اند.
به گزارش انتخاب، ایــن مرجع تقلید روز 
پنجشــنبه در دیدار شهردار و رئیس شورای 
اسلامی شــهر قم اظهار داشــت: بیت المال 
حسابش در قیامت معلوم اســت اما در این 
دنیا بنا به فرموده حضرت علی)ع( بیت المال 
یک مرتع سرسبز است که اگر در جایی غیر 
از خودش و خدمت به مردم مصرف شــود، 
بیماری وبا می شــود که آبروریز خواهد بود 

و همه از آن مطلع خواهند شد.
وی بیان کرد: مســئولان بایــد در مصرف 
بیت المــال دقت کننــد و همیــن دادگاه 
اختلاس نفتی بیماری شده است که آبروی 
نظام را خدشــه دار کرده و اگر به این جمله 
گهربار حضرت علی)ع( گــوش داده بودیم 
امروز آبروی ما در دنیا حفظ می شــد و من 
 از خداونــد می خواهــم که به مــا آبرو عطا

کند.
آیــت الله جوادی آملــی ادامــه داد: ما در 
این کشــور همــه چیــز داریــم و خداوند 
نعمت خودش را بــرای ما قــرار داده و این 

درحالی اســت که یک صدم جمعیت دنیا را 
داریم، 10 درصد از منابع دنیا در کشــور ما 
قــرار دارد ولی متاســفانه ایــن اختلاس ها 
 ضربــه زیــادی را به مــردم و کشــور وارد

کرده است.
این مرجع تقلید بیان کرد: سه حوزه ای که 
گفته شد شــامل حوزه محدود که مربوط به 
همه مسلمان ها می شــود که چگونه زندگی 
کنند، حوزه میانی مربوط به موحدان است و 
همه انسان هایی که خدا را قبول دارند شامل 
می شــود و حوزه آخر که بســیار مهم است 
انسانیت بوده و همه انسان ها چه مسلمان و 
چه غیرمســلمان را دربرمی گیرد که چگونه 
زندگی کنند و به این ســه حــوزه در قرآن 

اشاره شده است.
وی گفت: امروزه به دلیل پیشرفت های به 
دســت آمده در جهان و ارتباط آسان مردم 
در هر نقطه از جهان بــا یکدیگر به تعبیری 
دهکده جهانی به وجود آمده و ارتباط با همه 
کشورها میسر شده است و خداوند در حوزه 
سوم به این موضوع اشاره دارد که کفاری که 
به شما آسیبی نرســانده اند و با شما مشکلی 
ندارند و یا جنگی نمی کننــد مثل بعضی از 
کشورهایی که با ما ارتباط دارند با آنها رفتار 
خوبی داشــته باشید زیرا انســان های بلند 

همت همیشه کج اندیش نیستند.

آیت الله جوادی آملی: 

اختلاس و سوءمدیریت کمر نظام را شکسته اند
رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس:

کمیسیون برجام ضربه بدی  به کشور زد

امام جمعه موقت تهران: 

 چرا برخی برای تصویب برجام
عجله می کنند؟

در  صدیقــی  حجت الاسلام والمســلمین 
خطبه های این هفته نمازجمعه تهران با اشاره به 
بررسی برجام در کمیسیونی که در مجلس شورای 
اســلامی جهت این کار در نظر گرفته شده بود، 
گفت: در این کمیسیون از همه صاحب نظران و 
کارشناســان دعوت کردم ولی آنچه در مجلس 
اتفاق افتــاد در شــأن نبود. چــرا برخی عجله 
می کنند؟ به گزارش فــارس، امام جمعه موقت 
تهران اظهار کرد: مجلس باید به مردم اعتماد بدهد 
چرا یکطرفه قضاوت شود؟ از مجلس توقع خاص 
داریــم و باید به وظیفه شــرعی خود عمل کند. 
وی در مورد فرمایــش اخیر مقام معظم رهبری 
درباره مذاکره با آمریکا تصریح کرد: حکومت ما 
 با حکومت های عالم فرق می کند و ما زیر پرچم
 امام حسین)ع( هستیم و داعیه نجات و هدایت 
ملت ها و امت ها را دارد.  خطیب موقت نمازجمعه 
تهران افزود: اگر کسی بگوید سازش کنیم و این به 
نفع ما است اما رهبر انقلاب فرمودند که مذاکره با 
آمریکا زیان های بســیاری را برای ما در بر دارد و 

هیچ نفعی در آن متصور نیست.

آیت الله العظمی سبحانی :

منابر را سیاسی نکنیم
حضرت آیت الله سبحانی با بیان این که مبلغان 
در منابر خود به قرآن و حدیث تکیه بیشــتری 
کنند، گفتند: اگر مبلغان فقط به مسائل سیاسی 
بپردازند شایســته منبر نیســت؛ اگرچه اثری 
فوری داشته باشد اما اثر دایمی ندارد درحالی که 
باید اســتخوان بندی منبر قرآن و حدیث باشد. 
به گزارش حوزه نیوز، این مرجــع تقلید با بیان 
 این مطلب گفت: مبلغان باید بدانند ســربازان

رسول خدا)ص( و امیرمومنان)ع(، امام صادق)ع( 
و امام رضا)ع( هســتند و بقای اســلام به تداوم 
تبلیغ است، آن هم در ماه محرم که بسیار موثر و 
ارزشمند می باشد. وی افزود: اگر فقط به مسائل 
سیاسی بپردازیم منبر ما اثر فوری دارد اما اثر دایم 
ندارد درحالی که باید استخوان بندی منبر را قرآن 
و حدیث تشکیل دهد، بعد از آن به عنوان ضرورت 

و نمک مجلس یک مسأله سیاسی هم بیان شود.

عارف: 

 اصرار داریم به گونه ای عمل کنیم
که ترکیب مجلس آینده تغییر کند 

رئیس بنیاد امید ایرانیان با بیان این که کشور 
در چند  سال گذشته در مسیری پیش می رفت 
که بسیاری از دلســوزان نظام را نگران کرده بود، 
گفت: جریانی از بعد از خــرداد 92 با هر اقدامی 
که توسط دولت انجام می شود، مخالفت می کند 
به خصوص در بخش هایی از مجلس دیده می شود 
که به جای همکاری با دولت برای پیشبرد اهداف 
مورد نظر دولت مانع تراشــی می کنند به همین 
دلیل اصرار داریم در انتخابات مجلس به گونه ای 
عمل کنیم که ترکیب مجلس تغییــر کند.  به 
گزارش ایسنا، محمدرضا عارف در دیدار جمعی از 
اعضای کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورایعالی 
استان ها با اشاره به اهمیت شورای شهر و روستا 
به عنوان مرجع قابل اعتماد برای مردم و حاکمیت، 
گفت: بعد از گذشت چند  سال از فعالیت شوراها به 
نظر می رسد باید در قانون شوراها بازنگری صورت 
بگیرد البته منظور از بازنگری در قانون شوراها به 
منزله محدود کردن اختیارات شوراها نیست، بلکه 
باید سازوکار روشن و شفافی درخصوص وظایف 
شوراها تهیه شود به طوری که حتی الامکان امور 
اداره شهرها و مسئولیت خدمات شهری به شوراها 
محول شود.  وی با اشــاره به تلاش جریانی برای 
القای حس ناامیدی در کشور، خاطرنشان کرد: 
جریانی از بعد از خرداد 92 با هر اقدامی که توسط 
دولت انجام می شود، مخالفت می کند به خصوص 
در بخش هایی از مجلس دیده می شود که به جای 
همکاری با دولت برای پیشبرد اهداف مورد نظر 
دولت مانع تراشی می کنند به همین دلیل اصرار 
داریم در انتخابات مجلس به گونه ای عمل کنیم 

که ترکیب مجلس تغییر کند. 

وزیر اطلاعات: 

امنیت قبرستانی با منطق قرآن 
سازگار نیست

وزیر اطلاعات با بیان این کــه امنیت بی روح و 
قبرستانی موردنظر نظام اسلامی نیست، تأکید 
کرد: تجســس در زندگی مردم باعــث ناآرامی 
می شود واســلام آن را منع می کند. به گزارش 
ایســنا، حجت الاسلام والمســلمین علوی در 
گردهمایی مبلغان محرم در مدرسه فیضیه قم با 
اشاره به امنیت سکینه آور به عنوان امنیت مدنظر 
قرآن اظهار کرد: امنیت قبرستانی موردنظر قرآن 
نیســت و قرآن امنیتی توام با سکینه و آرامش و 
نشــاط را برای مردم می خواهد. وزیر اطلاعات با 
بیان این که ارهاب تنها بــرای مدیریت ترس در 
دشمن است، گفت: ارهاب برای ایجاد امنیت در 
جامعه اســلامی جایی ندارد و در قرآن هم حتی 
یک مورد یافت نمی شود که توصیه به خشونت 
برای ایجاد امنیت در جامعه داشــته باشد، از این 
رو ما حق نداریم مرتکب فعل حرامی بشویم که 
بخواهیم امنیت بیاوریــم مگر این که مصلحتی 
در کار باشد. وی عنوان کرد: هرقدر کرامت افراد 
جامعه حفظ شــود مطمئنا امنیت نیز بیشــتر 
خواهد شد زیرا به تعبیر روایات کسی مرتکب گناه 

می شود که برای خود کرامتی قایل نیست.


